Early life

Lebedev was born in Yaroslavl, Russia, to a family of a church choirmaster. According to other sources, his father was a priest or a farmer from Ukraine. Gerasim was the oldest son in the family. He had two brothers: Afanasy and Trefil and sister Antonida. The family later moved to Saint Petersburg where Lebedev's father worked in a church. Lebedev learned English, French and German by his own effort. In Saint Petersburg Lebedev became acquainted with Fyodor Volkov, the founder of the first permanent Russian theater. Lebedev was a singer in the court choir and participated in the performances of Volkov's theater as well. 

He was a self-taught violinist and accompanied Andreas Razumovsky, the ambassador designate from Russia to Vienna, as a member of a musical group. He fled the entourage and travelled across Europe, earning his livelihood as a violinist. He soon joined an English military band that was being sent to India. Lebedev arrived at Madras (now Chennai), a port in southern India in August 1785. He was felicitated by the mayor of Madras and earned some money from musical programmes. However, the conservative society stifled him and so after living in Madras for a couple of years he left for Bengal. 

In Calcutta

	


Lebedev lived in Calcutta (now Kolkata), then the capital of British India, for about ten years. During his stay, he started to learn Hindi, Sanskrit and Bengali from a local schoolteacher named Golokhnath Das. In exchange, Lebedev had to teach Das violin and European music. With the support of a Russian doctor, then practicing in Calcutta, he was soon established as a musician. Tickets for his musical programmes were priced at Rs. 12. Lebedev was the first person to use Indian tunes on Western musical instruments. 

With assistance from local intellectuals, Lebedev founded the first European-style proscenium drama theatre in India. This theatre opened in Calcutta in 1795. Lebedev translated two plays, The Disguise and Love is the Best Doctor, into Bengali. These two were the first performances in the theatre, with music composed by Lebedev himself and lyrics borrowed from the Bengali poet Bharatchandra Ray. 

The theatre Lebedev established at Domtala (Ezra Street) used for the first time Bengali actors and actresses. The show held on 27 November 1795 is considered the first performance of the modern Indian theatre. At that time there were two theatre halls for the English in Calcutta. Lebedev was so successful that it aroused envy in Englishmen and two of them burnt down his theatre. Lebedev’s attempt was somewhat premature, but it proved that a nucleus of clients ready to pay for public performances had already been formed in the city. 

Apart from his work in the theatre, Lebedev established a press, financed by the Czar, for printing Bengali books. He also compiled a short Bangla dictionary, wrote a book in Bengali on arithmetic and translated a portion of Bharatchandra's Annadamangal into Russian. His dictionary was published in 1801. He wrote to the Russian ambassador in London about publishing Bharatchandra Ray’s works in Russia. 

However, the British administration was not supportive of Lebedev‘s activities and was annoyed by his sympathetic stance towards the Indians. He also lost a court case against an employee, theatre decorator Joseph Batsh and was broken financially.[4] Finally, the British authorities expelled him from India in 1797. He was virtually bankrupt, possessing only a small bag of belongings valued at Rs. 295. He was forced to stay a few months in Cape Town to earn money for the ticket to Europe. 

Return to Russia

Lebedev stopped in London on his way back to Russia. In London he published Grammar of the Pure and Mixed East Indian Languages which was based on his studies of the character of some of the Indian languages, their sources of origin and affinity with Asian and European languages. 

On his return to Russia, he was employed by the Foreign Ministry. He established in St. Petersburg a printing house equipped with Devanāgarī and Bengali scripts, the first of its kind in Europe. He published his second book Unbiased observations on Brahmin customs (“Беспристрастное созерцание брагменских обычаев...”), and prepared two other books but could not finish those due to illness. Lebedev died in his printing house on 15 July 1817 and was interred in the Gergiev Cemetery of Bolshaya Okhta in Saint Petersburg. 

Молодость

Лебедев родился в Ярославле, в семье руководителя церковного хора (по другим источникам, его отец был священником или фермером с Украины). Герасим был старшим сыном в семье; у него было два брата — Афанасий и Трефил и сестра Антонида. Позже семья Лебедевых переехала в Санкт-Петербург, где отец работал в церкви. Здесь Герасим по собственному желанию овладел английским, французским и немецким языками. Также Лебедев познакомился с одним из основателей русского театра Фёдором Волковым. Герасим пел в дворцовом хоре и по возможности принимал участие в представлениях в театре Волкова.

Лебедев самостоятельно обучился игре на скрипке и вместе с Андреем Разумовским, послом от России в Вене основал музыкальную группу. Позже Лебедев буквально сбежал из России, от свиты своих подражателей и почитателей, и отправился путешествовать по Европе, зарабатывая себе на жизнь игрой на скрипке. Затем Герасим присоединился к английскому военному оркестру и вместе с ним поехал в Индию. В августе 1785 года оркестр прибыл в южный порт Мадрас (ныне Ченнаи), где был радушно встречен мэром. Лебедев провел несколько лет в Мадрасе, однако здешние консервативные устои претили ему, и он переехал в Бенгалию.

Жизнь в Калькутте

Лебедев провёл в Калькутте (впоследствии столица Британской Индии) около 10 лет. Здесь он брал уроки хинди, санскрита и бенгальского языка у школьного учителя Голокхната Даса, а вместо платы обучал Даса игре на скрипке и европейской музыке. С помощью знакомого русского врача Лебедев вскоре стал известен в Калькутте как музыкант и давал выступления за 12 рупий. До Лебедева ещё никто не исполнял индийские мелодии на западных инструментах.

При поддержке местной интеллигенции Лебедев основал первый в Индии драматический театр европейского образца. Театр был открыт в 1795 году в Домтале (Калькутта), на улице Эзры. Лебедев перевёл на бенгальский язык две пьесы — «Притворство» В. П. Джордрелля и «Любовь — лучший врач» для постановки в своём театре, музыка была написана им самим, а стихи обработаны бенгальским поэтом по имени Бхарот Чондро Рай. Первое выступление состоялось 27 ноября 1795 года. Успех был так велик и вызывал такую зависть у конкурентов, что двое из них подожгли здание театра. Это событие показало, насколько общественность не готова к появлению театров, однако своеобразное «ядро» посетителей, готовых платить за публичные выступления, уже успело сформироваться в городе.

Кроме работы в театре, Лебедев занимался другими делами — с финансовой поддержкой правительства создал печатный станок для публикации книг на бенгальском языке, составил небольшой бенгальский словарь (словарь был опубликован в 1801 году), написал учебник по арифметике на бенгальском и перевёл часть произведения Бхарото Чондро Рая «Annadamangal» на русский. Лебедев отправил русскому послу в Лондоне письмо с вопросом о возможности публикации работ Бхарото Чондро Рая в России, однако британское правительство негативно относилось к его действиям и в особенности к проявляемому им участию в жизни индийского населения. В это же время Лебедев проиграл судебную тяжбу с декоратором театра Джозефом Батшем и остался практически без средств к существованию. Когда в 1797 году британские власти выслали Лебедева из Индии, при нём была лишь сумка с личными вещами общей ценностью в 295 рупий, фактически он был банкротом. Несколько месяцев Лебедев вынужден был прожить в Кейптауне, зарабатывая деньги на билет до Европы.

Возвращение в Россию

По дороге в Россию Лебедев остановился в Лондоне. Здесь он публикует «Грамматику чистых и смешанных восточноиндийских языков», основанную на его знаниях о происхождении некоторых индийских языков, их характере и некоторых сходствах с азиатскими и европейскими языками.

По возвращении на родину Лебедев поступил на службу в Министерство Иностранных Дел. В Санкт-Петербурге он открыл печатный дом, оборудованный станками с бенгальским алфавитом и деванагари, первый в Европе печатный дом такого рода. Лебедев опубликовал вторую книгу — «Беспристрастное созерцание брагменских обычаев» и подготавливал к печати ещё два своих труда, но болезнь не позволила ему издать их. 15 июля 1817 года Лебедев скончался в своём печатном доме и был похоронен на Георгиевском кладбище на Большой Охте в Санкт-Петербурге.

